
KOMENTARZ
lY Polsce prowadzi dziahlność ó45 bankóv,

wfym 57{ banków spóldzielczych i ł9 komeĘnych.

flko l0 banków komelqjnych kontrolovanych Pst
pnu inwestońtt lraiovrych, natomiŃ vrszystkie

banki spółdzielae są instytucjami o hpihh wy-

łąanie phhego pochodzenia

Wpnwdzie udzial bankowo{ci spóldridaejw rp-
lal P$ jak na europejskie vnlunki sb,sunkowo

mĄ bo aledwie ó pruc, fo jednak bankowŃć sfl-
dzielcza w spo$b najba,dzie| pmy pnesń okts

niedawnego hyrysu na rpkach linansowych iwtlm

trudnyrn okesie nie ognaniaah akcji ktdybwej

(wspomasaił swych ldientów), gdy inne banh ją

spvalniaĘ.

W Eurupie bankowŃć spdzielaa ma baldro dob-

n nńrnnia We tnncjiwłaściwie dominuje w sek-

fo ne bankowym . DziĘąhn Ń c/url niuależne

spóldzieIae glupy bankowe i razem mają pnwie

70 prcc udzialu we fnncuskiej bankowo{ci dń-
lianej. W l{iemaech banki spóldzielae psiadają

30 mln Hienfiw i ló mln udzialovldrv. Podobnie

syłuacja kńltuie się w Holandii iAnglii.

Zwiększanie udzialu phkich banków w Ęo-
wym rpk usług finansowych sbie się spraę oraz

bardziej godną zaińnsowania obcnych psłów.

le§t fu łm rvażniejsze, im aęs6ze są apwiedzi

ekonomistów o nadciąga|ąaj kolejnei fali Ę;rysu,
wobcc którugo lohlne gospodarki Ęą uukać p-
moqw lohlnych bankach.

Marian Fita
Prezes Zarządu

Nowy kredyt konsumencki
- co warto wie dzteć
MARIAN GOLA
- pracown ik §Iyż szej S zkoły Przedsiębiorczości w Gliwicach

0sbtnie miesiąa to olats tvyĘżonych dzia-

hń hdamentu oru lomisji ]ladzoru tinansowe-

go, k6rych celem jest z jednej strcny dońso-
wanh plskiej praktyki bankowej do asad obo-

wiłuiąqó w Unii Europejskiej, z drugiej zaś

- niwelovnnie w spfumie bankow,F ąrużeń
zviązanych z pĘpującym na na§rlm kontpen-
cie brysem gospodanrym. Efekfom tychże prac

są liane rcgularje, w t m b ognnieająte do-

Ęp do lredy6w orazft nadająte klhntom inĘ-
tucji finansovrych norve prrpileP. tTśnód tych

drugich najistotnieią pozycię ńnowi nowa uń-
yn 0 kŃcie konsumenckim, która zarznio obo-

wiryF,ać od 18 gludnia bn

C0 zatem konsument winien wiedzieć o nowych

przepisach zanim podejmie decyzję o zaciągnięciu

kredytu na zakup sprzętu AGD, samochodu czy

w końcu mieszkania lub domu? Czy warto korzystać

z wszechobecnych ofert instytucji kredytowych? 0d-

powiedŹ na te pytania nie jest prosta i jednoznaczna.

W praktyce nolva ustawa 0 kredycie konsu-

menckim ma na celu wzmocnienie ochrony kredy-

tobiorcy przed skutkami nadmiernego zadlużania

się i niełycznych lub nawet nieuczciwych prak-

tyk kredytodawców.

Warto w tym miejscu zwrócić uwagę, iż unor-

mowania implementowane w ramach nowej usta-

dokończenie na str 6



Wypowiedź Pawla Pawlows kiego, Prezesa Larządu
SGB-Bank §.A. dla ,,Twoiego Banku"

Proces polączenia banków zrzeszaiących - Gospodarczego Banku Wielkopolski §.A.

w Poznaniu z Mazowieckim Bankiem Regionalnym S.A. w Warszawie to jedno z naj-
ważniejszych wydarzeń na polskim rynku finansowym.

Udało się pomyślnie sfinalizować koncepcję, która już od pewnego czasu nabierała realnego kształtu,

0d 5 września br., kiedy sąd dokonał wpisu do rejestru przedsiębiorców o przyłączeniu lllR Banku S.A. do GBW S.A.,

funkc|onuje jeden silny podmiot gospodarczy. l5 września br. uległa zmianie nazwa polączonego banku z ,,Gos-

podarczy Bank Wielkopolski S.A." na ,,SGB-Bank S.A.". Równocześnie wzmocnieniu uległa Spóldzielcza Grupa

Bankowa (w ramach którei 5GB-Bank §.A. pozostaje bankiem zrzeszającym), poprzez przystąpienie do niej również

banków spółdzielczych zrzeszonych dotąd z l',lR Bank S.A. Zmiana nazwy podkreśla ścisły związek banku zrzeszają-

cego ze 5półdzielczą Grupą Bankową.

5trategia połączonych sił banków spółdzielaych sprawdza się w rywalizacji z innymi instytucjami finansowymi. 0bydwa banki zrzeszające

współpracowaly już ze sobą harmonijnie i z powodzeniem przy różnych projektach. Spółdzielcza Grupa Bankowa skupia obecnie 207 banków i dyspo-

nuje siecią ponad l800 placówek, co stawia nas w roli jednej z najważniejszych instytucji w kraju, |eśli chodzi o dostępność i łatwy kontakt

z klientem.



Inwestować trzeba
mimo wszystko

Brąszewice to najbar-
dziej na zachód wysunięta
gm i na województw a lódz-
kiego. Brak większych za-
kladów pracy, poza dzia-
laiącą tu firmą Abel, pro-
ducentem mrożonek i wy-
robów garmażeryinych, po-

woduje, że okolo 4,5 tys.
mieszkańców gmlny utrzy-
muje się z pracy w rolnic-
twie.

Na blisko 7 000 ha użytków rol-

nych stanowiących 64% powierz-

chni gminy prowadzonych iest 8l7

gospodarstw rolnych, których śred-

nia wielkość wynosi 8,ó ha. Tutejsze

gleby nie należą do urodzajnych

- przeważaią grunty V i Vl klasy,

Gospodarcza, pozarolnicza aktyw-

ność mieszkańców realizowana jest

glównie w naiprostszej formule

podmiotów nieposiadających oso-

bowości prawnej. 5pośród zarejes-

trowanych podmiotów gospodar-

czych zdecydowaną większość sta-

nowią małe firmy zatrudniające od

l do l 0 osób. Dużą część powierzchni

gminy zajmuje Brąszewicki Obszar

Chronionego l(rajobrazu, a praw-

dziwym bogactwem są lasy pokry-

wająceaż 34% jej obszaru. Z uwagi

na dostępność surowca, działa kilka

prywatnych małych przedsiębiorstw

zajmujących się przeróbką drewna,

Taka struktura gospodarcza gmi-

ny nie ułatwia jej samorządowi

i urzędującemu od grudnia ubiegłe-

go roku wójtowi, Karolowi ]'|isiako-

wi, prowadzenia szeroko zakrojo-

nej działalności inwestycyjnej, gdyż

wpływy do gminnego budżetu z ty-

tułu podatków od nieruchomości,

odpisy od podatków PlT i ClT jej

mieszkańców są niewielkie, toteż

fundusze gminy opierają się na sub-

wencjach i dotacjach zewnętrznych.

Największą część budżetu gmi-

ny pochlania oświata.

Gimnazjum, trzy gminne

i dwie szkoły podstawowe

prowadzone przez stowa-

rzyszenia katolickie, an-

gażują ponad 50% je;

budżetu. lnwestycje, któ-

re wóit chce realizować,

opierają się w glównej

części na kredytach i dofi-

nansowaniach. Dużym problemem

gminy |est stan dróg, których jest

ponad l00 km. W 20ll roku prze-

budowano drogę dojazdową do grun-

tów rolnych w miejscowości Buko-

wiec oraz podjęto realizację przebu-

dowy drogi gminnej lagórcle-Star-

ce-Zwierzyniec.

Gmina Brąszewice jest jedyną

w powiecie, w której szkoły nie po-

siadają sali gimnastycznej i dlatego

przystąpiono do realizacji pro|ektu

przy Publicznym Gimnazjum w Brą-

szewicach. 0becnie realizowana jest

także budowa kompleksu sporto-

wego,,Moje Boisko 0rlik20l2" przy

Szkole Podstawowej w miejscowości

Godynice. Na realizację powyższych

zadań inwestycyjnych pozyskane

zostało dofinansowanie ze środ-

ków krajowych, tj. z Ministerstwa

Sportu, Województwa Łódzkiego

i Urzędu Marszałkowskiego w Łodzi.

W 2012 roku gmina przystąpi

do realizacji budowy oczyszczalni

ścieków wraz z siecią kanalizacy!ną,

na którą pozyskala środki unijne

w wysokości do 75% kosztów kwa-

lifikowanych z Programu Rozwoju

0bszarów Wiejskich. To największa

inwestycia, którą samorząd chciał-

by doprowadzić do finału w 20l3 ro-

ku. W dalszych latach, wraz z ewen-

tualnym pozyskaniem kole|nych

środków zewnętrznych, planowa-

ne jest podłączenie do oczyszczal-

ni dwóch pobliskich miejscowości

Przedłęcze i Godynice.

Andrzej Malanowski



Nasze placówki

Oddział w Brąszewicach

Pracotunice Oddziału w Brąszeuimch. Pienasza od lewej - Małprzata
S otuij ak, dyrekto r O ddz iąlu

Poaątki spóldzielczości bankowej w Brąszewicach datuje się na

rok l95l - wtedy to Gminna Kasa §półdzielcza w Brzeźniu utworzyla

tu swoją tilię. Mieściła się ona w prywatnym drewnianym budynku,

a powierzchnia użytkowa tego lokalu nie przekraczała l5 metrów

kwadratowych. Dopiero w l9l) roku przeniesiono ją do większych

pomieszczeń wynajętych od 0chotniczej Straży Pożarnej w Brąszewicach.

W następnym roku [ilię zmieniono na 0ddział, a kierownikiem placówki

została Gabrie!a Grze!ak.
Mieszkańcy Brąszewic postanowili jednak mieć własny bank i uchwałą

Zebrania Przedstawicieli Banku Spóldzielczego w Brzeźniu 20 maja

l984 roku odlączono jego 0ddział, a Bank Spółdzielczy w Brąszewicach

rozpoczął działalność jako samodzielna jednostka.

Staraniem Kazimierza Bogdańskiego, preze§a larządu

i dyrektora Banku od momentu jego powstania, a także twórcy |ego

odrębności, wybudowano nowy lokal, będącywtasnością Banku.20 grud-

nia 1994 roku prezesem larządu został Czeslaw Konieczny, do-

tychczasowy główny księgowy, który swoją pracę w Brąszewicach

rozpoczął l sierpnia l97l roku. Funkcję tę pełnił do 3l grudnia l99ó

roku, do chwili polączenia się Banku Spółdzielczego w Brąszewicach

z Bankiem Spóldzielaym w Lututowie.

Tutejszy Oddział RBS w Lututowie obsługuje około 800 gospodarstw

rolnych oraz l00 podmiotów prowadzących pozarolniczą dzialalność

gospodarczą, a także osoby prywatne. Współpracuje też z tutejszymi

szkołami, opieku|ąc się SK0.

l'limo że w 0ddziale widać coraz większe zainteresowanie bankowością

internetową, jego siedmioosobowa załoga nie narzeka na brak pracy.

Siedziba Oddziału u Brąszetuicach

Jak mówi lłlalgorzata Sowijak, dyrektor Oddziału, nowinek każdy

na początku się trochę obawia. Teraz jednak wszyscy mieszkańcy gminy

mają dosĘp do lnternetu i ten sposób komunikacji z Bankiem staje się

coraz bardziej popularny. Przy 0ddziale funkcjonuje również bankomat.

Wedlug słów dyrektor 0ddziału, placówka prowadzi zrównoważoną

dziatalność, zarówno udzielając wielu kredytów, jak i przechowując

oszczędności swoich klientów na kontach oraz lokatach. Największym

powodzeniem cieszą się oczywiście rachunki oszczędnościowo-roz-

liczeniowe oraz produkty skierowane do rolników.

0bserwuję pnepĘwy pieniężne w naszej gminie - mówi pani

dyrektor. - Robi się trochę trudniej, ale, na szczęście, nie odczuwamy

kryzysu na naszIm terenie. l'liejmy nadzieję, że tak pozostanie.

redakcja

Filia w kurowie
tilia w Kurowie Rejono-

wego Banku §półdzielaego

w Lututowie obsługuje głów-

nie rolników, ale także nie-

wielkie działalności gospo-

darcze, kilka sklepów oraz

osoby fizyczne zamieszkate

na tym terenie.

Placówka ta powstała

w l99ó roku |ako Iilia Ban-

ku Spółdzielczego w Czasta-

rach. Banki w czastarach

i w Lututowie polączyly się

w 1999 roku. Od 2003 ro-

ku [ilia administracyjnie za-

aęta podlegać 0ddzialowi

w Wieluniu. Zatrudnione obecnie w Filii panie Barbara Clapa
i Mariola Kędzia - pracują nad udzielaniem kredytów i zaklada-

niem depozytów - obie te szale bankowości pozostają w równowadze,

co olnacza, że mieszkańcy l(urowa rozsądnie inwestują środki oraz

oszczędzają zarobione pieniądze, a jest to oznaka stabilnej, bezpiecznej

pratounice Filii u, kunnuie

gospodarki, nawet w trudniejszych czasach. redakcja



|akie rośli ny nazyw amy jagodowym i?

Truskawki, maliny, jeżyny. .. My koncentrujemy

się na uprawie truskawek i malin.

Okolice Wielunia nie kojarzyły mi się
z wielkimi polaciami upraw truska-
wek. Skąd się wziąl pomysł na takie
gospodarstwo wlaśnie tu?

To był pomysł mojego męża, Tomasza. 0d dziec-

ka zajmowal się uprawą truskawek i sadzeniem

drzewek, to |ego hobby. Nasze gospodarstwo szkół-

karskie zaczynało się od 25 arów. Teraz jest to 20

hektarów. W ostatnim roku 7,7 hektara zajmowały

mateczniki róźnych odmian truskawek, a 5,5 he-

ktara - malin. Technologia uprawy mateczników

wymaga, żeby po roku jego uprawy, przez następny

rok ziemia od nich odpoczywała. Na nie| siejemy

zboża.

Kto kupuje państwa truskawki i ma-
liny?

0woce sprzedawaliśmy na lokalnym ryneczku,

ale zrezygnowaliśmy z tego, bo nie da się dobrze

doglądać i mateczników, i upraw owocowych. Cze-

goś się zawsze nie dopatrzy, szczególnie w czasie

wysypu owoców. A nasze sadzonki sprzedajemy

klientom z całej Polski, muszą więc być najwyższej

jakości. Zaczynaliśmy od multipletów, t0 są

sadzonki w pudełkach plastikowych, Przygotowanie

ich jednak było bardzo pracochlonne, co odbijalo

się na cenie i nie,,schodziły" one nam tak dob-

rze, jakbyśmy chcieli. Odeszliśmy wiec od tej

metody, a równocześnie wprowadziliśmy sporo

nowoczesnych unądzeń i dzięki mechanizacji ma-

my wyższą wyda|ność pracy, a więc i niższe ceny.

Założyliśmy też stronę internetową i od tego cza-

su znacznie poszerzyło się grono klientów zain-

teresowanych naszą ofertą.

Zairzalem na waszą stronę (www.sa-
dzonkitruskawek.republika.pl). To jest

nie tylko oferta handlowa, to naukowy
kurs dla prowadzących uprawy!

Tak musi być. Jeśli ktoś chce dziś odnieść sukces

na rynku, musi nadążać za najnowszymi odkrycia-

mi wzajmującej go dziedzinie. Musi wiedzieć, jakimi

cechami charakteryzują się poszczególne odmiany

jagód. Wiedzieć, co jest modne, gdzie można liczyć

na wzrastający popyt. Klient chce wiedzieć, od kogo

kupuje sadzonki i czy ich producent, czyli w tym

przypadku my, jest kompetentny.

0d kogo bierzecie państwo materiał
wyjściowy?

Truskawki z lnstytutu 0grodnictwa w Skier-

niewicach, a maliny z lnstytutu Sadownictwa i l(wia-

ciarstwa w Brzeznej. Nasze pola są badane przez

odpowiednie służby, a gdy zostaną zakwalifikowane

do uprawy sadzonek, wykupu|emy licencje na po-

szczególne odmiany i możemy je u siebie rozmna-

żać. Większość licencji wykupujemy na dwa lata,

rzadziej na dłużej, bo po tym okresie najaęście|

dana odmiana schodzi z rynku. Cała produkc|a od-

bywa się pod wnikliwym nadzorem lnspekcji Och-

rony Roślin.

Czy na rynku nie pojawiają się ,,dzicy"
producenci sadzonek? Z pani opowieś-
ciwynika, że kwalifikowana uprawa wy-
maga wiele zachodów, co z calą pew-
nością podwyższa koszĘ?

5ą tacy, ale to nie jest dla nas groźna konkuren-

cja. Jeśli plantator chce mieć owoce naprawdę wyso-

kie| klasy, a takie najlepiej będą przyjęte przez kon-

sumentów, zwróci się do licencjonowanych szkół-

karzy.

A pojawiające się w Polsce jagody
z innych krajóq na przyklad z tanich
Chin, nie stanowią dla was zagroże-
nia?

Nasi klienci trochę na import narzekają, bo ta-

ni zagraniczny produkt obniża ceny, a więc i opła-

calność ich produkc|i. Plantatorzy byli bardzo

zadowoleni z ostatniego roku. Owoców bylo malo,

więc ceny szybowaly w górę. Dla nas to nie jest żaden

problem. l'lamy też sporo telefonów z Białorusi,

gdzie rośnie zainteresOwanie naszymi sadzonkami,

Staramy się o odpowiednią licencję unijną, żebyśmy

mogli eksportować nasze mateczniki poza granice

Unii Europejskiej.

Licencje, inwesĘcje - to wszystko ko-
sztuje. Radzicie sobie państwo z plyn-
nością finansową?

Radzimy, bo jestem członkinią Re,jonowego

Banku Spóldzielczego w Lututowie i zawsze uzyskuję

tam kredyt na licencje, który potem splacam ze

sprzedaży sadzonek. To jest bardzo przyjazny Bank.

Rejonowy Bank Spółdzielczy
w Lututowie
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A. Malanowski



dokończenie ze str ] Nowy kredvt konsumencki

wy obejmą swoją jurysdykcją również firmy pa-

rakredytowe, których strategie dzialalności są czę-

sto bardzo agresylvne, a rozwiąlania produktowe

mało korzystne dla konsumenta. Po wejściu w ży-

cie ustawy, a właściwie od momentu, kiedy zacznie

ona obowiązywać, tj. w drugiej polowie grudnia bie-

żącego roku, również i te podmioty będą zobligowa-

ne chociażby do pomiaru ryzyka kredytowego czy in-

formowania klienta przed zawarciem mowy 0 wszyst-

kich kosłach jej towarzyszących.

Nowa ustawa 0 kredycie konsumenckim ma na

celu ochronę interesów kredytobiorców. Zasady w niej

przy|ęte stanowią de facto implementację na grunt

polski prawa Unii Europejskiej, które w tym obszarze

można uznać za dość konserwatywne i rygorystyczne.

Naturalnie wejście w życie ustawy wprowadzi

caly katalog roruiązań bardzo korzystnych dla kon-

sumenta, który nosi się z zamiarem zaciągnięcia

kredytu lub kredyt ten będzie splacal.

Po pierwsze, zwiększono maksymalną kwotę kre-

dytu konsumenckiego, która będzie stanowila równo-

wartość 75 tysięcy euro, co daje kwotę 255 tysięcy

zlotych (dotychczas była to kwota 80 tysięcy /otych).

Co więcej, znakomita więkuość nowych rozwiązań

będzie dotyayła wszystkich kredytów mieszkanio-

wych, w zasadzie bez względu na kwotę.

Czym zatem będzie charakteryzowal się kredyt

konsumencki w zupelnie nowym wydaniul Z pewnoś-

cią wydłużeniu ulegnie okres, w którym konsument

będzie mógł odstąpić od zawartej umowy kredytu.

Po wejściu w życie zmian będzie to 14 dni. Ale tu

pojawia się istotna uwaga. Jeśli zdecydujemy się na

skorzystanie z tej procedury, musimy liczyć się z ko-

niecznością zwrotu całego kapitału kredytu, ale tak-

że odsetek za okres faktycznego korzystania z kredytu.

l(orzystnych dla konsumentów zmian jest jednak

znacznie więcej. Jedną z najistotniejuych jest wpro-

wadzenie ujednoliconego formularza informacji kre-

dytowej, zawiera!ącego wystandaryzowaną informac-

ję na temat warunków transakcji, w tym warunków

cenowych, Wlaściwie wszystkie banki będą zobIi-

gowane do prezentowania klientowi tychże danych

w jednakowy sposób. Ma to naturalnie ulatwić do-

konanie przez konsumenta porównania różnych ofert

i wybór jednej - optymalnei z jego punktu widze-

nia. Choć tu zdania są podzielone, to w opinii wielu

specjalistów, tego typu formularza możemy żądać już

na etapie zasięgania informacji wstępnej o ofercie

kredytowej danego banku,

Wprowadzone zmiany przepisów pnyaynią się

bez wątpienia do zwiększenia bezpieczeństwa kon-

sumenta w transakcjach zawieranych z dużymi wy-

specjalizowanymi podmiotami bankowymi. Dotyczy

to również, a może nawet przede wszystkim, umów

zawieranych z podmiotami parabankowymi.

Państwo Piotr i Malgorzata Pędziwiatr, klienci brąsze-

wickiego 0ddzialu RB§ w Lututowie, rozwinęIiw Brąsze-

wicach dzialalność gospodarczą.

Jedną z nich iest prowadzenie sklepu, który jest domeną pani l,lalgo-

rnty, a drugą_ produkcja piekarniczo-ciastkarska realizowana przez firmę

PPH. Supreme s.c. Piotr Pędziwiatr. Właściciel Supreme odkupil w l994 ro-

ku od kilku lat nieczynną, zdewastowaną piekarnię od tutejszej Gminnej

5półdzielni, inwestując w zakład zarobione za granicą pieniądze. Proces

rewitalizacji obiektu, włącznie z rozbudową i unowocześnianiem, trwał

kilka lat iodbywal się kosztem wielu wyrzeczeń. Dziś nowoczesna piekarnia SiedzibajrmY SuPremewBrąszeruicach

jest w stanie wypiekać tradycyjnymi metodami (bez stosowania tzw. polepszaczy) około 2 ton pieczywa dziennie i rozwoziĆ je na terenie gminY i okolianYch

powiatów. Jednak największą dziś asortymentowo produkcję 5upremy stanowią biszkopty, które są kupowane |ako półprodukt przez Producentów znanYch Delicji.

Zdaniem pani pędziwiatr, podstawą jakości wypiekanego pieczywa jest (oprócz przestrzegania praktyk technologicznych) podstawowY surowiec, czYli mąka.

piotr pędziwiatr kupuje ją w znanych młynach, posiadających dobrze wyposażone laboratoria gwarantujące jakoŚĆ dostarczanego surowca. Mimo to sama Pro-

dukcja piekarnicza w dzisiejszych czasach jest mało opłacalna, stąd decyzja państwa Pędziwiatr o dywersyfikacji dzialalnoŚci Przez wProwadzenie na rYnek

wypieków cukierniczych, prowadzenie sklepu i innych dodatkowych, uzupel-

niających tę dzialalność, zajęć. Wplynęła na te decyzje cena mąki, stanowiąca

dotąd 25 proc. kosztu pieczywa, która w ciągu stosunkowo krótkiego czasu

wzrosła o sto procent. Państwo Pędziwiatr nie wspominają już o potrzebie

utrzymania pracowników, wzroście cen energii i paliwa potrzebnego przy roz-

wożeniu produktóu

Zmieniają się też gusty żywieniowe Polaków, gdyż coraz częście| tradycyjne

pieczywo zastępują różnego rodza,ju płatki, a dzieci njadająsię chipsami pełny-

mi konserwantów. Sytuację pogarsza też coraz bardziej zaciekla konkurenc,ja

marketów zaopatruiących się w nienajlepszej jakości pieczywo u dużych produ-

centów. 'Jednak 
wciąż pięć samochodów Supremy dostarcza pieczywo do osiem-

dziesięciu sklepów.

Oboje państwo Pędziwiatr są czlonkami RBS w Lututowie, a jego 0d-

dział w Brąszewicach prowadzi rachunek sklepu i firmy. Mimo trudności rynko-

wych i wzrostu cen, zachowują plynność finansową, a gminie Brąszewice przy-

noszą dodatkową wartość w postaci kilkunastu mie,isc pracy i zasilaniu budżetu

gminy aęścią swoich zobowiązań podatkowych. A.M.
Małgorzata i Piotr Pędziwiatr



IIWAGA
uczniowie!

achęcamy i zapraszamy uczniów
szkól podstawowych oraz gimnazjów
z terenu działania naszego Banku do

czynnego uczestnictwa w Szkolnych Kasach
Oszczędności, objęĘch opieką Rejonowego
Banku Spóldzielczego w Lututowie.

W tym systemie uczniowie mogą gromadzić pienią-

dze na indywidualnyth książeckach SK0. Pieniądze gro-

madzone przez czlonków SK0, wplacone do Banku, są opro-

centowane w wysokości 4% w skali roku. Na koniec każ-

dego kwartału do kapitalu doliuane są odsetki. Podatek

od zysków kapitałowyth nie jest odliczany. Środki uzys-

kane z oprocentowania pozostają w dyspozycji Rady Pe-

dagogicznej, która decyduje o ich podziale pomiędzy klasy

i o sposobie ich wydatkowania.

Z puli wspólnych środków mogą być finansowane: wy-

cieczki szkolne, zakupy sprzętu sportowego lub nagro-

dy dla czlonków SKO. W ramach systemu Szkolnych Kas

0szczędności uczniowie mogą brać udział w kolejnych

edycjach konkursów:

Konkurs ,,Dziś oszczędzam w SKO,

iutro w Banku Spóldzielczym"

0rganizatorem konkursu jest SGB-Bank S.A. w Po-

znaniu, we współpracy z [undacją Rozwoju Spółdzielczoś-

ci Uczniowskiej i Wielkopolskim l(uratorium 0światy.

§zkolne Kasy 0szczędności dzialają pod patronatem ban-

ków spóldzielczych zrzeszenia SGB, w tym Rejonowego

Banku Spóldzielaego w Lututowie.

We wrześniu ruszyła kolejna edycja konkursu ,,Dziś

oszczędzam w Sl(0, jutro w Banku Spółdzielczym" w roku

szkolnym 20ll20l2. Zakończenie konkursu 30 kwietnia

20l2 roku.

Celem konkursu jest edukacja dzieci oraz mlodzieży

szkół podstawowych i gimnaz|ów o różnyth formach

oszczędzania oraz upowszechnianie wiedzy o bankach

spóldzielaych.

Każda nagrodzona w konkursie szkola otrzyma na-

grody, których fundatorem jest SGB-Bank S.A. w Poznaniu.

Reionowy Bank Spółdzielay w Lututowie ufunduje

nagrody rzeczowe uczniom wyróżniającym się w syste-

matycznym oszczędzaniu (decyduje częstotliwość wpłat

na książeczkę SK0).

Trzy szkoły, które uzyskają największą średnią wartość

oszczędności przypadającą na jednego ucznia, otrzymają

od Banku środki pieniężne na potrzeby szkoly.

Konkurs ,,Grosz do Grosika"

0rganizatorem konkunu jest Rejonowy Bank Spól-

dzielczy w Lututowie. l(onkurs przeznaczony jest dla

uczniów klas lV-Vl szkół podstawowych, członków Szkol-

nych l(as 0szczędności.

Poprzez uczestnictwo w konkursie dzieci poznają za-

gadnienia dotyczące finansów, w tym bankowości.

Bank funduje nagrody dla szkół, uczniów oraz opie-

kunów.

Serdecznie zachęcamy do wspólpracy
z Rejonowym Bankiem Spóldzielczym w Lu-
tutowie i propagowania idei oszczędzania
wśród uczniów.

25 listopada2011roku w Centrali Rejonowego Banku Spółdzielczego
w Lututowie odbyło się uroczyste wręczenie nagród osobom
wylosowanym w loterii promocyinej Lokaty SGB ,,Zima 20'l'|".

Warunkiem udzialu w loterii promocyjnej bylo zaloźenie

ó-miesięcznej Lokaty §GB w okresie od l7 stycznia do 8 kwiłnia

20l l roku w kwocie 500 zł lub je| wielokrotności, co zwiększa-

ło szansę wygranei,

W loterii promocyjnej Lokaty SGB ,,Zima 20l l" klienci RBS

w Lututowie wylosowali: motocykl Romet * Halina Kubacka

z l'likstatu, telewizor LG - Anna i l'larek Tokarek z Czajkowa,

aparat fotograficzny- Maria i Stanislaw Komin z l(otlowa

oraz robot kuchenny- Zenobia Bakalarczyk z Dąbrowy.

Wszystkim laureatom skladamy serdeczne
gratulacie oraz Ęczymy szczęścia w koleinych
losowaniach.



WZNIE ZAPOMNISZ!
Dla osób, które nie chcą przeoczyć terminów różnych płatności, boją się karnych odsetek,

nie lubią wypełniać druczków i stać w kolejce do okienek pocztowych, najlepszym rozwiązaniem

będą stałe zlecenia albo polecenia zapłaty.

Stale zlecenie polega na tym, że zlecamy bankowi, aby w regularnych odstępach czasu prze-

lewał z naszego konta określoną, niezmienną sumę na rzecz innej osoby, bądź instytucji. Na

przykład spółdzielni mieszkaniowej, które| płacimy czynsz. Stałe zlecenie jest przydatne wtedy, gdy uiszczamy opłaty stałe lub zmieniające się nie aęściej niż

raz, dwa razy do roku. W innym przypadku zbyt często będziemy musieli dokonywać zmian w umowie zawartej z bankiem.

Gdy płacimy kwoty, których wysokość może się zmieniać, warto skorzystać z polecenia zapłaty. Bank będzie wtedy regularnie opłacać z naszego konta

faktury od wierzycieli, których mu wskażemy (mogą być to na przyklad rachunki za telefon ay prąd). Aby polecenie zapłaty moglo funkcjonować, musimy

udzielić zgody podmiotom, którym mamy płacić, na obciążanie naszego rachunku.

red.
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Rozwiązania krzyżówki prosimy skladaćnazalączonych kuponach w placówkach naszego Banku do 1 0 marca 201 2 roku. Wśtód

0sób, które zlożyly prawidlowe rozwiązania krzyżówki zNl211112011 naszego Gzasopisma, wylosowani zostali: Monika Gruszel

z Brąszewic, Kalarzyna Kaczmarczyk z Czajkowa, Sylwia Machynia z Czastar, Józelżaiąc z Galewic, Joanna Tokarek z Czajkowa,

Aleksandta Przezak z Klonowei, Waclawa Kocemba z Ktaszewic, Anna Glowinkowska z Lututowa, Stanislaw Psikus z Komorowa,

Wojciech Pagacz z 0sttówka, Krzysztol Jatoch z Noweg0 0chędzyna, Elżbiela Szewczyk z Kurowa, Jadwiga Musiala z Wieruszowa

i Danuta Cala ze Złoczewa. Serdecznie glatuluiemy!

Wydawca i redakcja: Biomal, Kolowa 4/32, 03-536 Warszawa, tel 0606 743777 orazQ662 2o1 55o Druk: DNJ Jarocin

HGFEDcBA
Plonowo:
A1 kobieta na koniu
A15 może być trasowany albo wlasny
B8 leniuch inaczej
Cl mąż mamy
Cl1 ojciec i matka
D5 k|ient w urzędzie
Dl7 krupczatka. razowa Iub ziemniaczana
El jemu przygania kociol
F7 ściana. która placi

Fl7wparzezciotką
G1 dzialo wyna|ezione w Chinach
G14 maly Aleksander
H11 okrzyk zachwytu
13 może się przebrać, a potem jestźle

J8 iląba powietrzna

Jl6 częśc splaty
l€ xomórkowy, stacjonarny, Satelitarny.,.

Ll1 ko|ega, przyjaciel, sojusznik
Pożomo:
1A podpis slawnej osoby do <olekcji

3ATym, Linda, Pazura, Gajos...
3G wlochaty przodek slonia
5D ma ją wiśnia, brzoskwinia, śliwka
5K po sol
il.schodzi w glębię

7Kp0 mi
8A rna_h,:nadajnik, przekaźnik i odbiornik
8H Grzegorz, pilkarz

$lwparzeznim
'|lf,} Botoczne określenie urzędu ministra
l1A eęltą na cegle, a na niej cegla
tlJ]ńełebr$Ą'd0 ląCzenia metali

lE Ochłąnia kolej
lff naińńliszy Nissan
14B nie rzadko
14J cienka w talii, ale zla
15G kró| zwierząt
'l6J..,, dwa, trzy
17A ciastka z Wadowic
18l kompan Pońosa iAramisa
19A wybór króla

(c.{4) (B€, G-l, A-{l, H.{7)
(c-l4, A.{, L-{3, F6, L-{6, A-{9)

(c-3, G.lg, J-{{, c.l5, K.{8)
(c-{5) (A-{8, L-{6, L-17,F-7,A-t7, D-l)


